
پاسخ مدیرکل ورزش خراسان رضوی 
به شایعات

مدیرکل ورزش و جوانان اس��تان خراسان رضوی به 
ابهامات پیرامون عدم برگزاری دیدار پیش روی تیم  ملی 
فوتبال ایران در ورزش��گاه امام رضا)ع( مشهد پاسخ داد. 
علیرضا تاج فیروز در گفت وگو با تسنیم، درباره مخالفت 
با برگزاری دیدار تیم  ملی فوتبال ایران مقابل قرقیزستان 
در ورزش��گاه امام رضا)ع( مش��هد مقدس اظهار داشت: 
دهه آخر صفر، اوج رفت  و آمد زائران به مشهد محسوب 
می ش��ود و بیشتر خیابان ها تا پایان این ماه شلوغ است. 
وی با اشاره به اهمیت نظر شورای تأمین استان خراسان 
رضوی گفت: برای میزبانی در سطح لیگ برتر و تیم ملی، 
باید نظر شورای تأمین گرفته شود و این شورا بر اساس 
برخی شاخص ها، با درخواست میزبانی مخالفت یا موافقت 
می کند. از لحاظ مسائل امنیتی در شرایط ویژه نیز باید 
برخی موارد رعایت شود. مدیرکل ورزش و جوانان استان 
خراس��ان رضوی با بیان اینکه شوراهای تأمین استان ها 
حساس��یت درس��تی روی این موارد دارند، تصریح کرد: 
در ای��ن ایام با برگزاری هی��چ رویدادی که باعث تجمع 
مردم شود، موافقت نمی شود. در این شرایط هیاتهای 
عزاداری که شناسنامه دارند، می توانند در شهر تردد کنند. 
تاج  فی��روز درباره غیبت تماش��اگران در دیدار ذوب آهن 
اصفهان – هوادار نیز با وجود هواداران کم آنها در مشهد 
مقدس خاطرنشان کرد: ممکن است تجمعی 100 نفره 
هم باعث بروز مشکل امنیتی شود و تعداد افراد اهمیتی 
ندارد. بعد از این ایام، باید با شورای تأمین صحبت کنیم 
و ببینیم به چه مواردی برای برگزاری مسابقه نیاز است 
تا با آنها موافقت ش��ود یا خیر. وی درباره انتقاد مهدی 
تاج، رئیس فدراسیون فوتبال از آستان قدس رضوی بابت 
درخواست مبلغ بالا به  خاطر اجاره ورزشگاه امام رضا)ع( 
گفت: تاج کم لطفی کرده است. من در تربیتبدنی آستان 
قدس رضوی فعالیت کرده ام و هزینه نگهداری مجموعه ای 
به این عظمت را می دانم. تربیتبدنی آس��تان قدس یک 
مجموعه خودگردان است و باید خودش هزینه هایش را 
تأمین کند، نه اینکه از موقوفه ها هزینه کند. تاج  فیروز با 
انتقاد از عوامل فدراسیون فوتبال اظهار داشت: چگونه تاج 
و سایر عواملی که در تیم  ملی فعالیت می کنند، نمی گویند 
ما عِرق ملی داریم و حق الزحمه ای نمی گیریم؟ مگر عوامل 
فدراسیون فوتبال »فی سبیلالله« کار می کنند؟ آنها حاضر 
نیستند از درآمد شخصی خودشان بگذرند اما می گویند 
موقوف��ه از حق خودش بگذرد! مدیرکل ورزش و جوانان 
استان خراسان رضوی درباره انتقاد سرمربی تیم  ملی ایران 
از برگزاری دیدار ایران - لبنان در مشهد هم گفت: مدیران 
خراسان رضوی از نحوه برگزاری دیدار ایران - لبنان که 
تماماً به عوامل فدراس��یون بازمی گردد، خاطره خوشی 
ندارن��د. کل ایراداتی که در این مس��ابقه )دیدار ایران - 
لبنان( رخ داد، به س��وءمدیریت فدراسیون برمی گشت، 
اگرنه چگونه اجازه برگزاری آن مس��ابقه را صادر کردند؟ 
تاج  فیروز با بیان اینکه سوءمدیریت باعث بروز مشکلات 
شد، گفت: چرا کسی یقه کسانی را که چنین تصمیماتی 
در گذشته گرفتند، نمی گیرد؟ آنها هیچ وقت بازخواست 
نشدند. مسؤولان مشهد مقدس بابت برگزاری دیدارهای 
ملی و لیگ برتر نگرانی دارند. چه تضمینی وجود دارد که 
اتفاقات دیدار ایران - لبنان تکرار نشود. کدام یک از آقایان 
حاضر هستند ضمانت کنند این اتفاق مجدداً رخ ندهد؟

 ماجرای فسخ قرارداد
یامگا و استقلال چیست؟

هنوز قرارداد مدافع - هافبک فرانس��وی تیم فوتبال 
اس��تقلال با این باشگاه فسخ نش��ده است. کوین یامگا 
که به دلیل مصدومیت چش��م نتوانست مجوز بازی در 
جمع آبی پوشان را بگیرد، چند روزی است در تمرینات 
آلومینیوم اراک ش��رکت می کند. یامگا چندی پیش به 
بهانه عدم دریافت مطالباتش از استقلال به مسؤولان این 
باشگاه نامه نوتیس )اخطار( ارسال کرده بود و با گذشت 
چند روز خواستار فسخ قراردادش شد اما باشگاه استقلال 
این درخواست را رد کرد. مسؤولان استقلال به یامگا اعلام 
کردند با توجه به رضایت مندی باشگاه از او، پای میز مذاکره 
بنشیند تا بر سر رقمی برای فسخ قرارداد به توافق برسند. 
یامگا اما خواستار فسخ قرارداد است تا براحتی راهی تیم  
دیگری شود. محمدعلی زارع، پزشک استقلال توضیحاتی 
درباره وضعیت یامگا ارائه و به نوعی اعلام کرد یامگا براحتی 
نمی تواند به میادین بازگردد. یامگا در تعطیلات نیم فصل 
دوم فصل گذشته در برخورد با امید حامدی فر در تمرین 
استقلال از ناحیه چشم مصدوم شد و از آن تاریخ نتوانسته 

است به میادین بازگردد. 

بازیکن سابق اینتر: طارمی یک خرید 
عالی است

مداف��ع س��ال های دور اینتر معتقد اس��ت مهاجم 
تیم  ملی فوتبال کشورمان خرید مفیدی برای مدافع 
عنوان قهرمانی س��ری A خواهد بود. گراتزیانو بینی 
که 14 س��ال در تیم فوتبال اینتر ب��ه میدان رفت و 
 233 ب��ار ب��رای نراتزوری بازی ک��رد، در گفت وگو با

»Radio Sportiva« درب��اره مهدی طارمی اظهار 
داش��ت: قبل از دیدار با لچ��ه هیچ گاه بازی طارمی را 
ندیده ب��ودم. او بخوبی در زمین حرکت می کند و به 
عمق دفاع حریف می رود. به نظرم طارمی یک خرید 

عالی است. 
طارمی در هفته نخس��ت سری A ایتالیا در دیدار 
اینتر مقابل جنوا از دقیقه 75 وارد زمین شد. مهاجم 
تیم  ملی کش��ورمان شنبه ش��ب در نخستین حضور 
کامل در ترکیب اینتر، یک گل برای نراتزوری ساخت 
و پایه گذار نخستین برد شاگردان سیمونه اینزاگی در 

فصل 2025-2024 بود. 

اخبار

ورزشی

مراس��م روز ملی کشتی به مناس��بت سالروز تولد غلامرضا 
تختی، همچنین مراسم بزرگداشت استاد منصور برزگر و تجلیل 
از مدال آوران المپیک دیروز دوش��نبه در فدراس��یون کش��تی 
برگزار شد. در این مراسم احمد دنیامالی وزیر ورزش و جوانان، 
سیدمحمدشروین اسبقیان، برنا فیروزی، مهرداد علی قارداشی، 
عبدالمهدی نصیرزاده، پژمان درس��تکار، حس��ن رنگرز، عباس 

جدیدی و علیرضا حیدری و سایر پیشکسوتان حضور داشتند.
در ابتدای مراسم منصور برزگر گفت: قهرمانان ما هیچکدام 
کاخ نشین نبودند و همه از کوخ نشینی به کاخ نشینی رسیدند. این 
راه خیلی سخت است، کسی که قصد کسب مدال المپیک را دارد 
باید در این راه سخت از همه لذت ها چشم پوشی کند. کشتی گیر 
باید برای رسیدن به مدال المپیک عمر و جوانی اش را بگذارد. از 
فدراسیون کشتی به خاطر برگزاری چنین مراسمی تشکر می کنم، 
امروز روز جهان پهلوان تختی است. وقتی می گویند پهلوانی برای 
ایرانیان است و به این منطقه جغرافیایی محدود نمی شود. مرام 
پهلوانی و قهرمانی با محیط جغرافیای ما آغش��ته ش��ده و اگر 
فردوسی از پهلوانی و کشتی می گوید چون در این خطه به دست 

آمده است. مدال های کشتی در آذربایجان و داغستان و ایران به 
 دست آمده است. کشتی با پهلوانی آمیخته شده و باید راه تختی را

دنبال کنیم.
در ادامه مراسم علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی 
گفت: دوس��ت ما در کارهای عمران��ی احمدآقا دنیامالی 
است و کار عمرانی را از او یاد گرفتم. به همه خیرمقدم و 

خوشامد می گویم. روزی که رئیس فدراسیون شدم 
فردا صبح ب��ا آقای دنیامالی صبحانه خوردیم، 

او رئیس فدراس��یون قایقرانی بود و 2 مدال 
طلای آس��یایی این رشته در زمان دنیامالی 
کسب شد. او به من گفت باید برنامه جامع 
بنویسید. من زمانی که به فدراسیون آمدم 
گفتم برنامه فدراسیون را به من بدهید، برنامه 

مسابقات را به من دادند. رئیس فدراسیون کشتی گفت: ما الان 
برنامه جامع برای ۸ سال آینده داریم، بعضی ها گفتند دبیر فقط 
به دنبال ساخت وس��از اس��ت اما این بازسازی نیست، باید 
برای پیشرفت فنی کشتی زیرساخت ها مجهز باشد. روز 
گذشته تیم  ملی نوجوانان نایب قهرمان جهان شد. من 
تا صبح حرص خوردم چون می دانستم به کجا باختیم. 
دبیر تاکید کرد: برنامه ۸ ساله برای فدراسیون نوشتم 
و هر کس به کشتی بیاید باید طبق برنامه جلو 
برود. رئیس بعدی فدراسیون کار سختی دارد. 
فدراسیون کشتی به درآمدزایی رسیده است، 
در کش��تی چه زمانی به خاطر یک مدال ۶ 
میلیارد جایزه داده ان��د؟! نمی توان اقتصاد 
کش��تی را رونق نداد و توقع کس��ب مدال 

داشت. دبیر گفت: کشتی هویت ما است، برخی رشته ها از اینکه 
می گوییم کشتی ورزش ملی است ناراحت می شوند، در صورتی 
که کشتی ورزش ملی ماست و ثبت شده است. از المپیک قبلی 
تا المپیک پاریس 3 مدال طلا گرفتیم، حیف اس��ت که در ۸0 
سال 10 مدال گرفتیم، یعنی ما نمی توانیم در این چند سال بیشتر 
از این مدال بگیریم؟ وی عنوان کرد: ما داریم کم می گذاریم. در 
علم بدنسازی مشکل داریم و باید آن را رفع کنیم. من در رابطه با 
کتف حرف زدم و برخی ها ناراحت شدند، چرا قبول نمی کنیم ما 
در برخی موارد ضعیف هستیم و باید آن را درست کنیم؟ کشتی 
آزاد باید 2 مدال طلا می گرفت، حس��ن یزدانی یک دقیقه کم 
آورد. با این حال باید تلاش کنیم. از وزارت ورزش می خواهم به 
ما کمک کند تا برنامه های خودمان را عملیاتی کنیم. دبیر عنوان 
کرد: ما حمال کشتی هستیم و باید کار کنیم. متأسفانه برخی ها 
تا هر اتفاقی می افتد قهر می کنند. ما باید کار کنیم. حسن رنگرز 
الان هدایت کشتی را برعهده دارد، او خودش می داند چقدر ما 
کار سختی داریم و کار با من هم سخت است. ما روز و شب کار 

می کنیم و اصلاً خواب نداریم. 

علیرضا دبیر: نیاز به زیرساخت های قوی داریم

کشتی هویت ملی ایران است

اسون گوران اریکسون درگذشت
سرمربی سوئدی پیشین تیم  ملی انگلیس در مبارزه  با بیماری سرطان تسلیم شد و جان سپرد. به گزارش  اسکای اسپورتس، 
اسون گوران اریکسون، دیروز در 7۶ سالگی درگذشت. اریکسون ابتدای سال میلادی جاری اعلام کرد به سرطان پانکراس 
مبتلا شده و حداکثر یک سال دیگر زنده خواهد بود اما فرصتش برای زندگی کمتر از چیزی بود که اعلام کرده بود. 

عب�دالله دارابی: باید با تعجب به قهرمانی 
تیم  ملی زیر 17 س��اله های افغانستان در 
رقابت های قهرمانی مرکز آس��یا )کافا( و ناکامی تیم کشورمان 
در این مسابقات اشاره کرد؛ موضوعی که باز برای چندمین بار 
زنگ خطر را برای فوتبال ایران به عنوان قطب بزرگ سال های 
نهچندان دور آس��یا به صدا درآورد. پس از پیشرفت چشمگیر 
فوتبالی کش��ورهایی چون ازبکستان، گویا این بار باید در رکود 

فوتبال مان، شاهد جهش کشوری مثل افغانستان باشیم!
شاید اگر این اتفاق در تورنمنتی دوستانه رخ داده بود هضم آن 
با صغری و کبری چیدن های آتی مسؤولان راحت تر می شد، لیکن 
در رقابتی رسمی و با حضور ۶ تیم آسیایی، تیم  ملی افغانستان 
با شکست تمام حریفانش و بدون گل خورده قهرمان شده است 

و تیم  ملی ما چهارم! مضاف بر 
آن، افغان ها در فینال ازبکستانی 
را شکست دادند که اخیرا رشد 
فوتبالش توجه آسیا را جلب کرده 
و در همین رقابت ها نیز تیم ایران 

را مغلوب کرده است!
... و در ای��ن میان، س��والی 
همیش��گی تکرار خواهد ش��د: 
مسؤولان فوتبال ما چه می کنند؟ 

چ��ه برنام��ه ای ب��رای آینده داری��م؟ و جوابی تلخ ام��ا واقعی؛ 
هی��چ...! به واقع و در عمل »هی��چ«، برآیند عملکرد و تفکرات 
مسؤولان فوتبال ما است که اگر غیر از این بود حداقل به جای 

پیش��رفت، تنزل نمی یافتیم تا 
شاهد ترقی کشورهایی پایینتر 
از خود باشیم. کنکاشی پیرامون 
تصمیمس��ازان فوتبال م��ان در 
عرصه ه��ای ملی و باش��گاهی، 
عملکردشان و میزان تخصص و 
توانایی آنها بنماییم تا دریابیم؛ از 
ماست که بر ماست. غیر از معدن 
فوتبال  پرش��مار  استعدادهای 
کش��ورمان به کدامین فاکتور مثبت برای پیش��رفت یا حداقل 
عقب نماندن دل خوش کنیم؛ به اس��تادیوم های مورد نیاز اما 
نداشته مان یا ورزشگاه های در حال تخریبمان و یا همان معدود 

استادیوم های مناسبی که برای خودمان قدغن و برای استفاده 
تیمی از کشور همسایه پیشکش است؟ به مدیرانی که غالبا به 
اشتباه وارد فوتبال شده اند و برای رخنه به این سکوی پرتاب و 
محل شهرت دست و پا می زنند یا مربیانی که از آموختن و به روز 
شدن گریزانند؟ به داورانی که تصمیماتشان، نشان از کمبود 
سواد و آگاهی کافی دارد یا امکانات مورد نیازی که برایش پول 
نداریم و در عوض برای ریختن پای بازیکنان و افزایش سرسام آور 

قیمتشان،  الی ماشاءالله؟!
چهبسا این توفیق تیم  ملی نوجوانان افغانستان، جرقه ای گذرا 
باش��د اما درصدی هم احتمال دهیم که نشانی از برنامه ریزی 
هدفمندی باشد که جهش نیز در پی دارد و بیندیشیم برای روزی 
که شاید از فوتبال این کشور جنگ زده و ملتهب نیز عقب بیفتیم!

به بهانه ناکامی تیم زیر 17 سال ایران و قهرمانی افغانستان

زنگ خطر را بشنوید

روسیه، زنگزور و خفگی ژئوپلیتیک ایران!

گزارش

ایمان گودرزی: انتخاب سرمربی برای تیم  ملی والیبال بدل 
به یک پروژه عجیب و فرسایش��ی ش��ده که به نظر می رسد 
فرجام خوبی نخواهد داش��ت. بعد از ناکامی های سریالی در 
لی��گ ملت های والیبال با یک مربی درجه 3 و گمنام به نام 
پائز، رئیس فدراسیون والیبال در پایان این رقابت ها اعلام کرد 
برای نجات والیبال از این سیاهچاله ناکامی سراغ یک مربی 
درجه یک خارجی خواهد رفت و تاکید کرد این پروژه را تا 
بعد از المپیک به تاخیر خواهد انداخت تا در فرصت و آرامش 
با یک مربی درجه یک برای تیم والیبال به توافق برس��د. او 
حتی این اس��تدلال را آورد که اغلب مربیان درجه اول دنیا 
تا پایان المپیک تحت قرارداد با تیمهای المپیکی هستند و 
انتقال پروژه استخدام سرمربی جدید به بعد از المپیک این 
فرص��ت را در اختی��ار ایران قرار خواه��د داد تا با یک مربی 
مطرح به جمع بندی و توافق برسد. حالا المپیک تمام شده 
و شمارش معکوس برای معرفی سرمربی جدید آغاز شده اما 
خبرهای رسیده از راهروهای فدراسیون والیبال حاکی از آن 
است که گزینه درجه اولی در کار نخواهد بود و در نهایت باز 
هم فدراسیون والیبال سراغ گزینه های درجه 2 خواهد رفت؛ 
آنچه برای والیبال ایران هیچ آورده ای نخواهد داشت. ناکامی 
در جذب مربی خارجی درجه اول 2 دلیل عمده دارد؛ نخست 
اینکه تعداد قابل توجهی از این فهرس��ت حاضر نیستند به 
ایران بیایند و دلیل دوم اینکه قیمت آنهایی هم که حاضر به 
حضور در ایران هستند، بشدت بالاست و پرداخت آن از توان 
 فدراسیون والیبال خارج است. مربی خارجی درجه یک قیمتی

میلیون دلاری دارد و پرداخت آن با قیمت افسارگسیخته دلار 
و البته شرایط اقتصادی کشور کاری اگر نگوییم غیرممکن، 

بلکه سخت و دشوار است.
از همین رو فدراسیون والیبال چاره ای ندارد جز اینکه سراغ 
گزینه های درج��ه 2 خارجی برود؛ گزینه هایی که بی تردید 
احتمال موفقیت آنها در والیبال ایران ناچیز است و به سمت 
صفر می��ل می کند. از همین رو جذب چنین گزینه ای تنها 

اتلاف پول و س��رمایه و البته از دس��ت دادن زمان است که 
شرایط تیم  ملی را از آنچه هست، بدتر می کند. نباید فراموش 
کرد که فدراسیون والیبال برای جذب سرمربی درجه یک و 
مطرح خارجی تنها یک دلیل دارد و آن هم خروج از شرایط 
نابس��امان فعلی است، شرایطی که با یک انتخاب غلط بدتر 

هم خواهد شد.
به نظر می رس��د در ش��رایط فعلی عاقلانه ترین کار برای 
فدراس��یون والیبال س��پردن نیمکت تیم  ملی به یک چهره 
معتمد و امتحان پس داده باش��د که حداقل می توان با او به 
سقوط فکر نکرد. فردی که والیبال ایران را بخوبی می شناسد، 
س��ال های س��ال در کادر فنی تیم های ملی در کنار مربیان 
خارجی مطرح کار کرده، گوش��ت و پوس��ت و استخوانش با 
والیبال ایران ممزوج شده، بازیکنان تیم  ملی و البته لیگ را 
کامل می شناسد و مدیریت تیم که به نظر مهم ترین نیاز این 

تیم ازهم گسیخته است، توانایی دارد.
پیم��ان اکبری، مرب��ی کهنه کار ایران در ش��رایط فعلی 
می توان��د بهترین گزینه باش��د. فرام��وش نکنیم که اکبری 
 در هفت��ه س��وم لیگ ملت ه��ا و بع��د از برکن��اری پائز در

سخت ترین هفته لیگ ملت ها تیم  ملی داغان و بی روحیه ایران 
را بخوبی جمع کرد تا آن تیم ورشکسته و درهم شکسته بعد 
از 13 باخت متوالی رنگ برد را ببیند و مقابل 2 قدرت بزرگ 

جام یعنی آمریکا و هلند به پیروزی برسد.
 اکب��ری البته که در لیگ هم رزومه قابل اعتنایی دارد و 
سال ها در مکتب مربیان بزرگ والیبال که به ایران آمده اند، 
تلم��ذ کرده. با جمع بندی همه ای��ن فاکتورها می توان به او 
اعتم��اد کرد و از آینده تا ح��دودی مطمئن بود. اگر قرار به 
جذب مربی درجه یک خارجی باش��د که حرفی نیس��ت اما 
اگر قرار باش��د دوباره در روی همان پاشنه بچرخد و دلارها 
دور ریخت��ه ش��وند و مربی��ان درجه 2 هدای��ت تیم  ملی را 
 برعهده بگیرند اکبری قطعا گزینه بهتر و انتخاب معقول تری

است. 

اگر قرار است برای تیم  ملی والیبال گزینه درجه 2 خارجی بیاورید، همان گزینه داخلی بهتر است

اعتماد به خودی
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ادامه از صفحه اول
اگرچه روس��یه تلاش می کند علنا این 
موضوع را بیان نکند و اولویت های سیاسی و ژئوپلیتیکی ایران را 
نیز درک کند اما دیدار اخیر پوتین از آذربایجان و تفاهمات سیاسی 
و اقتصادی اخیر روسیه - آذربایجان از دیگر سو، سبب شده است 
اولویت های روسیه تغییر کند. بنابراین در ترکیب و اولویت های ابتکار 
3+3 که با اراده کشورهای منطقه برای روابط آذربایجان - ارمنستان 
به وجود آمده بود، تغییراتی ایجاد شده است؛ خصوصا برای روسیه. 
در این بین نگرانی امنیتی ارمنستان نسبت به رفتارهای روسیه و 
احتمال نزدیکی روسیه به باکو، سبب شده است تا ایروان به صورت 
شتاب زده به سمت غرب حرکت کرده و اولویت های امنیتی خود 
را به سمت مناس��بات فرامنطقه ای به  منظور اخذ تضمین های 
امنیتی مواجهه با آذربایجان در وضعیت بحران های بعدی امنیتی 
بین 2 کشور ببرد. البته برخی اتفاقات نیز سبب شتاب در عملکرد 

بازیگری روسیه شده است که می توان به نزدیکی ارمنستان به غرب 
اشاره کرد. بنابراین به  نظر می رسد انتخاب مسیر جدید به وسیله 
روسیه، با توجه به ملاحظات امنیتی و ارتباطات بین ارمنستان با 

غرب نیز بوده است. 
کریدور زنگزور و جایگاه ژئوپلیتیکی ایران ■

ایجاد این کریدور به  صورت ویژه ایران را از مزایای ژئوپلیتیک 
منطقه قفقاز جنوبی که همواره و به صورت تاریخی بخش مهمی 
از محورهای مواصلاتی ایران به اروپا را تش��کیل می داده اس��ت، 
متاثر می سازد و ایران را از محور مواصلاتی شرق به غرب )ابتکار 
کمربند - جاده( حذف می کند، همچنین می تواند ایران را از مسیر 
انتقال گاز کشورهای شمال شرقی ایران شبیه ترکمنستان به غرب 

حذف کند و موجب قطع شریان ارتباطی ایران با ارمنستان می شود، 
همچنین یک محور ترکی یا پان ترکی در شمال ایران ایجاد خواهد 
کرد که در درازمدت می تواند مش��کلات امنیتی- سیاسی برای 
ایران به  وجود آورد و سایر مضراتی که می توان به آنها اشاره کرد. 

موضع ایران نسبت به کریدور زنگزور چیست؟ ■
ایران همواره مخالفت خود را با هرگونه قطع شریان های ارتباطی 
ایران به قفقاز جنوبی و سپس اروپا از مسیر قفقاز اعلام کرده است. 
کریدور زنگزور قطعا منافع ملی ایران را تحت تاثیر قرار خواهد داد. 
ایجاد این کریدور مستقیما ایران را از قفقاز جنوبی خط خواهد زد. 

ایران چه کند که دچار خفگی ژئوپلیتیکی نشود؟ ■
با توجه به س��رعت اتفاقات در قفقاز جنوبی و خصوصا تحت 

تاثیر قرار گرفتن مرزهای ش��مال غربی و اولویت های امنیتی و 
ترانزیتی ایران، به نظر می رسد ممانعت از سرعت گیری اتفاقات به 
ضرر ایران در این حوزه منطقه ای از اولویت برخوردار است. ایران 
هم باید از نقش و نفوذ سیاسی و دیپلماتیک خود برای جلوگیری 
از شکل گیری کریدور زنگزور استفاده کند و هم مناسبات خود با 
کشورهای قفقاز را بازروایی کند. علاوه بر این با توجه به توافقات 
ایران با باکو مبنی بر عبور خط ترانزیتی از آذربایجان به نخجوان 
از داخل ایران، اصرار بر ارمنی ماندن این خط 3۶ کیلومتری )در 
استان سیونیک ارمنستان(، ایجاد روابط کارکردی با کشورهای 
3+3 و به صورت خاص روس��یه، اس��تفاده از نقش میانجی گری 
برای حل و فصل اختلافات بین آذربایجان و ارمنستان و ممانعت 
از اتخاذ سیاست های ترکی سازی مرزهای شمال غربی، تلاش برای 
بازگرداندن ارمنستان به ائتلاف های منطقه ای به  جای ائتلاف های 

بین المللی، باید بتواند راه ها و مسیرهای منطقه ای را دنبال کند.

ادامه از صفحه اول
ناگفته پیداس��ت که در تمام این سال ها 
 مساله بازدارندگی دال اصلی گفتمان مسؤولان امنیتی-  سیاسی

جمهوری اسلامی، اعم از دستگاه دیپلماسی و فرماندهان نظامی 
کشور است، البته برخی مسؤولان هم گاه با کنایه های رسانه ای سخن 
از احتمال جدیدی در ایجاد بازدارندگی هسته ای به میان می آورند 
که به  نوبه خود شایان توجه و حائز حساسیت های بالای رسانه ای 
است. چنانچه دکتر خرازی در راستای افزایش قدرت بازدارندگی 
تهران چندی پیش اذعان کرد: »در صورت تهدید موجودیت ایران، 

دکترین هسته ای کشور را تغییر می دهیم«.
بنیاد استیمس��ون در یادداش��تی بیان کرد: »ایالات متحده در 
ارزیابی های خود به این نتیجه رس��یده است که ایران هیچ نقشی 
در طراحی عملیات توفان الاقصی نداشته و در شرایطی است که 
رفتارش تا ماه ها مهار ش��ده اس��ت!« اما نه آمریکایی ها و نه حتی 
ایرانیان تصوری از حمله حساب شده در عملیات بزرگ »وعده صادق« 
نداشتند. اینجا بود که  معادله جدیدی در تنش زدایی توسط ایران 
رقم خورد و نشان داد ایرانی ها قصد موازنه قدرت دارند و نه موازنه 
وحشت! خانم اشفورد در فارین پالیسی از این حقیقت پرده برداشته 
و می گوید که »ایرانی ها می خواستند صرفا پیامی را صادر کنند و به 

دنبال تشدید اوضاع نبودند«.
ام��ا آن چیزی ک��ه ورق را برگرداند و تعادل موازنه را برهم زد، 
تجاوز مجدد رژیم صهیونیستی به خاک ایران و ترور دکتر اسماعیل 
هنیه بود که واکنش های جدی مس��ؤولان ایرانی را در پی داشت. 
رهبر معظم انقلاب سخن از »خونخواهی شهید« به میان آوردند. 
مسؤولان نظام هم از پاسخ قطعی ایران سخن گفتند. به  سرعت، 
دبیر کل حزب الله لبنان، سیدحسن نصرالله نیز در سخنان خود از 
عبارت »ش��ویه شویه - یواش یواش« استفاده کرد که از مهم ترین 
راهبرد کنونی جبهه مقاومت یعنی استهلاک روانی دفاعی دشمنان 
پرده برمی داش��ت. این پاسخ که نیروهای مقاومت به  تدریج و در 
زمانی نامعلوم به س��راغ رژیم خواهند رفت و خواب را از چش��مان 
آنان خواهند ربود، دکترینی بود که بشدت مورد انزجار طرف مقابل 
اس��ت. رخدادی که به حقیقت پیوس��ت و رژیم اسرائیل هفته ها 
مردم اراضی اشغالی را دعوت به اقامت در مخفیگاه های خود کرد 
و رس��انه های صهیونیستی از خس��تگی و نگرانی مداوم نیروها و 

هم پیمانان متجاوزشان سخن گفتند.

اما در این میان حادثه ای رخ  داد که ممکن است ایران را گرفتار 
بازی زمانی کند. مذاکرات صلح از س��ر گرفته ش��د و جو بایدن به 
»انصراف ایران از حمله به اراضی اشغالی« اظهار امیدواری کرد. او 
گفت: »انتظار دارد در صورت دستیابی به توافق آتش بس در غزه، 
ایران از حمله احتمالی خود به اسرائیل خودداری کند«. این اظهارات 
بازتاب گس��ترده ای در رسانه های ایرانی داشت. هرچند از آنچه در 
پشت پرده می گذرد خبری در دست نیست اما مسؤولان ایرانی از عزم 
جزم جمهوری اسلامی برای پاسخ به اسرائیل خبر داده اند، هرچند 
ممکن است تحقق آتش بس - اگرچه بعید به نظر می رسد حادث 

شود - در کیفیت و حجم پاسخ ایران مؤثر باشد.
چنانکه برخی کارشناس��ان روابط بین الملل اظهار داشته اند که 
حساب آتش بس را باید از حساب پاسخ متقابل ایران جدا کرد؛ چرا 
که این پاسخ می تواند متضمن 2 نکته باشد: اول مقابله  به  مثل و 
خونخواهی شهید هنیه است و دوم تجاوز به تمامیت ارضی ایران که 
نباید بی پاسخ باقی بماند. در غیر این صورت، هرگونه نمایش ضعف 
منجر به تنزل جایگاه دفاعی کشور در منطقه و از دست رفتن تدریجی 

قدرت بازدارندگی ایران در نظام بین الملل خواهد بود. آری! اگر تحقق 
آتش بس در غزه قریب الوقوع باشد، می تواند بخشی از مقاصد منطقه ای 
ایران را حاصل کند اما اولا به دلیل ضعف دیپلماسی رسانه ای و فقدان 
ابزارهای لازم در دیپلماسی عمومی، این توافق مصادره به مطلوب 
اصحاب رسانه ای قدرت خواهد شد و تمام سران مذاکره کننده اعم از 
آمریکا و چین تا قطر و مصر و اردن از آن سهم خواهی خواهند کرد 
که نصیب ایران از این پروپاگاندای جهت دار، تقریبا هیچ است. در 
ثانی، تجاوز به خاک سرزمینی به  هیچ  وجه با مذاکره و آتش بس در 

کشوری ثانی جبران پذیر نیست و این حسابی جداست!
مساله مهم تر آنکه با دیپلماسی عمومی و فعالیت جدی دستگاه 
وزارت خارجه باید افکار عمومی جهان را برای پاسخ ایران آماده کرد 
تا بتوان بازدارندگی مناسبی از حرکت بعدی ایران دریافت کرد. در 
غیر این صورت اقناع افکار عمومی سخت خواهد بود. فراموش نکنیم 
طبق آمار موسسه مرکز تحقیقات و نظرسنجی فلسطین »پس از 
عملیات »وعده صادق«، محبوبیت ایران 19 درصد افزایش یافت« که 
قبل از آن لااقل در کرانه باختری، از محبوبیت چشمگیری برخوردار 
نبود. این مساله به دلیل نبود پیوست فرهنگی � رسانه ای و فقدان 
پیش نیازهای دیپلماتیک متناسب با فعالیت های نظامی �  امنیتی 

کشور، امری حائز توجه است.

نگاه

تحلیلی بر رفتار ایران پس از عملیات وعده صادقدیدگاه


